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الذكيةالموانياللدخولالإستعداد:الكويت1.

لذكياللميناءللوصولتؤهلهالتيالإجراءاتكافةباتباعالإسكندريةميناءإهتمامضرورة*

(5رقمصفحة)

الحراريالإحتباسمنالحد:دبي2.

الإستدامةتحقيقبهدف2019منابتداء  ذلكنحوالمبذولالجهدالإعتبارفيالأخذضرورة*

(6رقمصفحة)SWOTلتحليلوفقا  الخارجيةالتحدينقاطمنذلكويعتبر

صناعيمشروع100يخدمالخيررأسميناء:السعودية.3

(8رقمصفحة)SWOTلتحليلوفقا  خارجيتحديمؤشرذلكيعتبر*

%77بنسبةصحاربميناءالعامةالبضاعةتداولحجمإرتفاع:عٌمان.4

واستقبلت%10بنسبةارتفعتقدالعامةالبضاعةأننجدالإسكندريةبميناءبالمقارنة*

منوالتيالإسكندريةميناءأرضعلىالمقامةالمشاريعبجانب،سفينة5380الميناء

الصدارةموضعفيالإسكندريةميناءوضعشأنها

(19رقمصفحة)

KurykبميناءللحبوبSarzhaمحطةفيتستثمرظبيأبوموانيمجموعة:كازاخستان5.
بطاقةالدخيلةبميناءالنظيفالجافالصبمحطةمشروعنجدالإسكندريةبميناءبالمقارنة*

بالموانيمتكاملةمحطةأولتكونسوفوالتيتقريبا  طنمليون7-6مناستيعابية

SWOTلتحليلوفقا  قويداخليمؤشريعُدماوهو،الحبوبلتخزينالمصرية

(24رقمصفحة)



دراسات

نحو المستقبل

 لدخول المواني الذكيةالإستعاد : الكويت

     الكربونإزالة إستراتيجية : دبي

 صناعيمشروع 100ميناء رأس الخير يخدم : السعودية
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2025يناير 14

صورتمنمنطلقةالذكيةالموانئعالمدخولإلىالمؤسسةسعيالكويتيةالموانئلمؤسسةالعامالمديرأكد

وتحقيقبحريالالنقلحركةفيالمتوقعالنمومواكبةمنكوادرهالتمكينالتدريبيةحتياجاتللإومفصلواضح

.العالميةبالأسواقالوطنيقتصادالإوربطالبحريةالموانئوتشغيلإدارةقطاعفيرائدةمكانة

:(كونا)الكويتيةالأنباءوكالةمعلقاءفيصرحوقد

اللوجستيةوالتشغيليةوالعملياتومرافقهاالموانئإدارةمجالفيموظفيهاتطويرعلىتعملالمؤسسةنأ

إلىللتحولادا ًاستعدالمنطقةتشهدهاالتيالتغيراتمواكبةمنلتمكنهمتصالاتوالإالمعلوماتوتكنولوجيا

(الذكيةالموانئ)

ئهمداآلتطويرودوليةإقليميةومؤتمراتمعارضفيوالمشاركةودوليةمحليةتدريبيةدوراتإقامة

فيوالمساهمةالإنتاجيةلزيادةمهاراتهمتحسنبأدواتوتزويدهمالقراراتخاذفيمشاركتهموتعزيز

الخبراتتبادلسبلتكريس

ساحاتيروتوفالسفنتفريغنسيابيةإوالإنفاقترشيدمنهاإجراءاتعدةخلالمنرباحالأعلىالحفاظ

التيالعوائقلتذليإلىإضافةالسفنمنأكبرعدداستقبالفييسهممامالبضائعتداوللسرعةتخزينية

الجمركيالتفتيشعملياتفيهابماالبضائعحركةتواجه

إلىفةإضاالسفنمنأكبرعددلجذبداءالآمؤشراتوتحسينالتشغيليالعملكفاءةرفععلىالعمل

(الدوحةووالشعيبةالشويخ)الثلاثةالموانئفيالعمللتطويراستثماريةمشروعاتإقامةنحوالتوجه

ركاتالشجذبفيالإيجابيالأثربالغمنلهالماالتخزينلأغراضلهاالمخصصةالأراضيواستغلال

والإقليميةالعالمية

الشبكاتيماسلاوالشعيبةالشويخيئلميناالتحتيةالبنىلتطويرالمدىقصيرةخططوضععلىعملال

التنميةخطةلمشروعاتلتجهيزهماالداخليةالطرقوشبكاتالخدمية

تعميقخلالمنةستيعابيالإالطاقةوزيادةلهاالتابعةوالمرافقالموانئتطويرتتضمنالتنميةخطةأنإلىولفت

الرقعةةوزيادجديدةأرصفةلإنشاءالموانئوتوسعةالكبيرةالأحجامذاتالسفنستقباللإالملاحيةالقناة

داخلواللوجستيةليةالتشغيالعملياتكفاءةورفعالبضائعحركةلتسهيلالآلاتتطويرإلىضافةبالإالتخزينية

الميناء

والتطورماتالمعلوتكنولوجياإلىبحاجةأنهاأكدالعالميةالموانئمصافً فيلتكونالمؤسسةتحتاجهماوحول

لوائحهاديثوتحوخدماتهامرافقهاوتطويرالتداولآلياتبأحدثالأرصفةوتزويدالتشغيلكفاءةلدعمالرقمي

صصةمتخعالميةاستشاريةبخبراتتعزيزهاإلىإضافةالعالميةالموانئمعاييرمعلتتوافقوأنظمتها

خلالإجراءاتهاتبدأسالتيالمشاريعدراسةعلىحاليا ًتعملالمؤسسةأنإلىلفتالمستقبليةالرؤيةصعيدوعلى

يالأراضواستغلالالبحريةقعلباتطويرجدواهادراساتلإعدادمناقصاتطرحخلالمنالمقبلةالأشهر

إيراداتهاتعزيزيضمنبماالتخزينيةللأغراضلهاالمخصصة

المعداتوتوفيرالبضائعتداولعملياتمجالفيومرافقهاالموانئإدارةنشاطفيالخاصالقطاعبدورونوه

القطاعهذالالحيويبالدورالمؤسسةلإيمانالخاصالقطاعمعالتعاوناستمرارمؤكدا ًوغيرهاالبحريةوالقطع

.الموانئوإدارةتشغيلعملياتفي

نستعد لدخول عالم الموانئ الذكية وتحقيق مكانة رائدة: الكويت

https://www.argaam.com/ar/article/articledetail/id/1782215

https://www.argaam.com/ar/article/articledetail/id/1782215
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والحد من الإحتباس الحراريستراتيجية إزالة الكربونإ: دبي 

https://sustainableworldports.org/project/dp-world-callao-decarbonization-strategy/

-العالميةدبيموانئتعملالمناخبتغيرالمعنيةالدوليةالحكوميةللهيئةإستجابة DP World Callao أنعلى–

الإلتزامويهدفمئويةدرجة1.5منأقلإلىالعالميالحراريالإحتباسمنللحدالدافعةالقوةمنجزءا ًتكون

2و1النطاقمن%90عنتزيدبنسبةالكربونإنبعاثاتخفضفييتمثلهامهدفتحقيقإلىالكربونبإزالة

.2030عامبحلول

DPالعالميةدبيموانئإستراتيجيةوتستندضعف2.3إلىتصلأنالمتوقعومن World Callaoإزالةلتحقيق

.والرقمنةالعملياتوكفاءةالمتجددةوالطاقةوكفاءتهاالمعداتاءكهربعلىالكربون

اتوالإمداد(والتحويلالإستبدال)الكهربائيةالمعداتإلىللتحولدولارمليون72منأكثرإستثماريتموسوف

:كالتاليالعملبدأحيثالمتجددةبالطاقة

RTGالرافعاتوتحويلالإنبعاثاتقياس:2019عام

LEDمصابيحإلىالعملياتمنطقةفيبالكاملالإضاءةنظامتغييرتم:الجائحةخلال2020عام

العملياتمنكبيرجزءرقمنةخلالمنالكربونأكسيدثانيمنطن1000منأكثرانبعاثإيقافتم:2021عام

التشغيليةالكفاءةوتطبيق

لإدارةوذلكPeruفيالكربونيةالبصمةبرنامجفيالثالثةالنجمةعلىالبيئةوزارةمنالميناءحصل:2022عام

متتاليينلعامينالإنبعاثاتوخفض

%100علىالحصولخلالمنالكربونأكسيدثانيمكافئمنطن2680منأكثرإنبعاثإيقاف:2023عام

متجددةمصادرمنالكهرباءمن

ITVsشحنمحطاتإنشاءتم:2024عام RTGرافعاتأولتشغيلوبدأبالكاملبالكهرباءتعملالتي20

بالكهرباءتعملكهربائية

:كالتاليمستدامةعملياتلتحقيقالجهدمنالمزيدبذليتمسوفالقادمةالسنواتخلالوفي

كهربائيةبأخرىديزلشاحنة30إستبدال:2026عام•

كهربائيةبأخرىRTGطرازمنساحاترافعاتمنإضافيةرافعات6إستبدال:2027عام•

كهربائيةبأخرىشاحنة11إستبدال:2029عام•

النهايةفيالمتبقيالكربونمنللحدكهربائيةرافعاتإلىأخرىرافعات9تحويل:2030عام•

كهربائيةالجديدةالمعداتجميعتكونأنقراربعد2030لعامالكربونإزالةهووالهدف

محطةلكلمزدوجةشواحن10معشحنمحطةبناءقرارجاءحيثذلكمنأبعدإلىالعملتمأنهبالذكروالجدير

إنبعاثاتخفضإلىذلكويؤدي،العالميةدبيموانئفيوالأكبراللاتينيةأمريكافيشحنمحطةأكبرفهذهمنها

.أنظفوهواءسنويا ًالكربونأكسيدثانيإنبعاثاتمن2,145بمقدارالكربونأكسيدثاني

مصادرمنالطاقةتوليدمحطاتمنتأتيوللمحطةالكهربائيةالطاقةإمداداتمن٪100:المتجددةالطاقةإمدادات

DPالعالميةدبيلموانئالكهربائيةالمعداتأنيعنيوهذا2024مايو1منذمتجددة World Callaoمنخالية

خفيضتإلىفقطالأولىالسنةفيالإنبعاثاتعنالتوقفيؤديوسوف%100بنسبةالكربونأكسيدثانيإنبعاثات

أدنىعلى%30بنسبةالكربونيةالبصرةمنيقللمما(CO2e)الكربونأكسيدثانيإنبعاثاتمنطن4,320

.تقدير

https://sustainableworldports.org/project/dp-world-callao-decarbonization-strategy/
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Peru - DP World Callao – Decarbonization strategy

https://sustainableworldports.org/project/dp-world-callao-decarbonization-strategy/

In response to the Intergovernmental Panel on Climate Change, DP World Callao wants to

be part of the driving force to limit the global warming to well-below 1.5°C. Our

commitment to decarbonization aims to achieve an ambitious target of more than 90%

reduction in Scope 1 and 2 carbon emissions by 2030. If we would keep business as usual,

our emissions for 2030 would be 2.3 times compared to 2022 emissions. The DP World

Callao strategy for delivering on decarbonization is based on equipment electrification and

efficiency, renewable energy, process efficiency and digitalization.

Serving the strategy, and until 2030, more than US$72 million will be invested for the

changeover to electric equipment (replacement and conversion) and renewable energy

supply. We started by measuring our emissions and transforming our RTG cranes in 2019.

In 2020, during the pandemic, we changed the entire lighting system of the operational

area of the Port of Callao to LED lights. In 2021, we managed to stop emitting over a 1000

tons of CO2 by digitizing a large part of our processes and applying operational efficiency.

In 2022, the Ministry of Environment recognized us with the third star of its Peru Carbon

Footprint program, for managing and reducing our emissions for two consecutive years.

We closed 2023 by stopping the emission of over 2680 tons of CO2 equivalents, through

the acquisition of 100% of our electricity from renewable sources. In 2024, we have

implemented a charging station for our 20 fully electric ITVs, and our first electric RTG

yard cranes started operating.

In the next years, we will make more efforts to achieve sustainable operations. In 2026, we

will replace 30 diesel trucks with electric ones. In 2027, we will replace 6 additional RTG

yard cranes with electric ones. In 2029, we will replace 11 trucks with electric ones. In

2030, we will convert 9 more cranes to electric to finally offset the remaining carbon. and

thus, we aim to achieve our decarbonization targets for 2030.

The key already implemented actions include:

•Electric Charging station for terminal trucks: After we voluntarily decided that all the new

equipment will be electrical, we went further and decided to also build a charging station

for internal terminal trucks with 10 double chargers each one. This is the biggest charging

station in Latin America and the biggest in DP World portfolio. This resulted in a reduction

of 2,145 CO2eq emissions per year and cleaner air.

Renewable energy supply: 100% the electrical energy supply to the Terminal comes from

power plants that generate energy from renewable sources since May 1st 2024 (I-REC

certification). This means that DP World Callao’s electrical equipment is 100% CO2

emissions free. Ceasing to emit only in the first year, will result a reduction of 4,320 tons

of CO2 equivalent (CO2e) emissions, reducing our carbon footprint by at least 30%.

https://sustainableworldports.org/project/dp-world-callao-decarbonization-strategy/
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الخليجساحلعلىموقعهويخدمMAWANIللموانئالعامةالهيئةتشغلهاالتيموانئالأحدهوالخيررأسميناء

مشروع100قرابةالسعوديةالعربيةالمملكةمنالشرقيةالمنطقةفيالصناعيةالخيررأسمدينةضمنالعربي

الصناعيةالجبيلمدينةمنكم80نحوويبعد2مك23مساحةعلىيمتدكماصناعي

:الإستيعابيةطاقةال

يخدماصخوبشكلوالألومنيومالفوسفاتيةالأسمدةمنواستيرادتصديربوابةبمثابةتعُدوطنمليون35

شركاتمنهتستفيدكذلك}"لشمالافي"الشمالوعد-"لشرقافي"الخيررأس{مدينتيفيالتعدينيةالصناعات

للفوسفاتالشمالوعدومعادنللفوسفاتومعادنللألومنيوممعادن

:المرافق

يصلرصيف14نحومرافقهوتضمم2011فبرايرخلالتشغيلهوتمم2008سنةالميناءتنفيذفيالعملبدأ

اللازمةالأجهزةوكذلكوالأدواتبالمعداتمجهزوالميناءم16.2و15بينماوعمقهام3711أطوالهامجموع

والسائبةالعامةالبضائعأنواعجميعلتداول

:الخيررأسميناءخدمات

الشحنخدماتالميناءويوفرالخيررأسمدينةفيصناعيمشروع100منأكثرخدمةعلىالميناءيعمل

البضائعوتداولالملاحيةالعواماتوإصلاحوتركيبوالشحنالقطروخدماتوإرشادهاالسفنوتموينوالتفريغ

المسحوومراقبتهالتلوثبمكافحةمعنيوهوالطبيةوالخدماتالبحريالإنقاذذلكإلىبالإضافةالمتنوعة

البحريةتصالاتوالإللراداراتبنظاميتمتعكماالبحريالهيدروجرافي

وإلىمنحريالبالنقلحركةتفرضهاتقلباتمنيستجدمامعوالإيجابيالسريعللتجاوبالميناءتهيئةوتم

وأدواتتامعدمنيتضمنوماكبيرةلوجستيةثمومنتشغيليةوقدراتخصائصمنبهيتمتعلماالسعودية

والسائبةالعامةالبضائعأنواعجميعلتداولمتطورةوأجهزة

:سعوديةموانئ

:هيمائيةمسطحات3علىتطلالسعوديةالعربيةالمملكةأنبالذكرالجديرو

الخليجًالعربي-خليجًالعقبة-البحرًالأحمر

:وهيرئيسةموانئ9علىالسعوديةفيللموانئالعامةالهيئةوتشرف
الإسلاميجدةميناء1.

بالدمامعبدالعزيزالملكميناء2.

بالجبيلالصناعيفهدالملكميناء3.

التجاريينبعميناء4.

بينبعالصناعيفهدالملكميناء5.

التجاريالجبيلميناء6.

الخيررأس7.

جازانميناء8.

تنورةرأسميناء9.

الخفجيميناء10.

مشروع صناعي100ميناء رأس الخير يخدم : المملكة العربية السعودية 

2025يناير21

https://portsmagazine.com/2025/01/21/

https://portsmagazine.com/2025/01/21/
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يعزز أسطول رافعات الميناء المتنقلةTilburyميناء : المملكة المتحدة 

2025يناير 30

https//www.porttechnology.org/news/port-of-tilbury-expands-mobile-harbour-crane-fleet/

LHMبرافعةأسطولهبتعزيزTilburyميناءقام Liebherrشركةنتاجإ550

ندنلميناءفيالمتزايدةالعملياتلدعمالوظائفمتعددةالرافعةعلىالحصولتموقد

Majorالرئيسي port London’sشركةلالتابعالجديدالأسمنتتصنيعمرفقذلكفيبما

Aggregate Industriesالإستيرادومحطة

MVالسفينةمتنعلىبالكاملمجمعةالبلطيقبحرعبرالرافعةصلتوو Meriشركةمن

Liebherr-MCCtec Rostockبألمانيا

LHMالرافعةدعمتموقد فيللمساعدةالعاليالضغطنظاممنهاإضافيةبتكنولوجيا550

Aggregateشركةمنشأةذلكفيبماوجهأفضلعلىالمستقبليةالمشروعات Industries

الكربونمنخفضبديلوهو(GBFS)معالرافعةستتعامل2026عامفيتشغيلهاوبمجرد

ستعادةإنظامويلتقطالمصنعقادوسإلىالحاوياتمنتفريغهسيتمحيثالتقليديللأسمنت

ستهلاكإمنويقللالتشغيليةالكفاءةيعززممااستخدامهاويعيدللرافعةLieGENالطاقة

الوقود

تعملوةصرامالإنبعاثاتمعاييرأكثرمعلتتوافقالمحركتقنياتأحدثتركيبتموقد

الجاهزميمهاتصيسمحبينماالإنبعاثاتمنيقللمماالتسليممنذالجهدعاليبوقودالرافعة

المستقبلفيالإنبعاثاتمنخاليةطاقةإلىالسلسبالإنتقالبالكهرباءللعمل

Forthفيللعملياتالتنفيذيالمديرصرحوقد Ports:

لالخمنصفريةنبعاثاتإصافيإلىللوصولطموحةأهدافلتحقيقتسعىالشركةأن

Liebherrرافعةأنوأضافالخضراءالتكنولوجيافيالإستثمار LHM ستعزز550

مدالأطويلةالشراكةإلىمشيرا ًالثقيلالشحنعملياتلدعمTilburyفيالشركةأسطول

.البيئيةبالإستدامةالمشتركلتزامهماإوLiebherrمع
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UK - Port of Tilbury expands mobile harbour crane fleet

30 Jan 2025

https//www.porttechnology.org/news/port-of-tilbury-expands-mobile-harbour-crane-fleet/

The Port of Tilbury has expanded its fleet with its third LHM 550 mobile harbour

crane from Liebherr Great Britain.

The multifunctional crane has been acquired to support the growing operations of

London’s major Port, including Aggregate Industries’ new cement grinding

manufacturing facility and import terminal.

The crane arrived on 18 January via the Baltic Sea fully assembled on the MV

Meri heavy load vessel from Liebherr-MCCtec Rostock, Germany.

With an outreach of 54 metres and a 144-tonne configured lifting capacity, the

LHM 550 is engineered for high-volume cargo throughput. The unloading of the

crane was assisted by an LH 150 Port Litronic material handler which has been in

operation at Tilbury since 2023.

The LHM 550 crane has been specified with additional technology, including an

over-pressure system to best aid future projects, including Aggregate Industries’

facility on the port.

Once it’s operational in 2026, the crane will handle granulated blast furnace slag

(GBFS) a low-carbon alternative to conventional cement, unloading it from the

vessel into the hopper of the plant.

The crane’s LieGEN energy recovery system captures and reuses energy,

enhancing operational efficiency and reducing fuel consumption. The latest

engine technology is fitted to comply with the most stringent emissions standards.

The crane operates on HVO fuel from delivery, reducing emissions, while its

electric-ready design allows for a seamless transition to zero-emission power in

the future.

Paul Dale, Chief Operating Officer of Forth Ports said: “We have set out

ambitious net zero targets across our business and are investing in greener

technology to ensure that our operations are sustainable.

“The Liebherr LHM 550 joins our busy fleet in Tilbury and they will all support

our growing bulks and heavy lift work across our port estate. We have a long-

term relationship with Liebherr across the group and we are aligned in our

commitment to greener operations.”
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Luandaميناءيموانئ أبوظبي تبدأ عملياتها ف: أنجولا 

2025يناير 31

https://www.porttechnology.org/news/ad-ports-begins-operations-in-angolan-port/

للموانئالأعمالمتعددةشركةوتطويرإدارةفيأبوظبيموانئمجموعةبدأت

.محليينشركاءمعبالتعاونLuandaفياللوجستيةوالخدمات

أنجولافيالعامةوالبضائعالحاوياتأحجاممن%76منيقربماتداوليتمحيث

غوالكونجمهوريةالمجاورةالحبيسةالدولإلىالبحريالوصولإتاحةعنفضلا ً

.وزامبياالديمقراطية

الوظائفمتعددةللمحطةالمشتركالمشروعمن%81أبوظبيموانئمجموعةوتمتلك

Unicargasمع Multiparquesمعاللوجستيةالأعمالمن%90إلىبالإضافة

Unicargas

Luandaميناءهيئةمع2024إبريلفيوقعتعاما 20ًمدتهامتيازإإتفاقيةوبموجب

عامحتىدولارمليون250منيقربمابإستثمارأبوظبيموانئمجموعةإلتزمت

Noatumوتطويرالمحطةلتحديث2026 Unicargas Logisticsمشروعوهو

نالمحلييللعملاءوالشحنالنقلوخدماتمتكاملةلوجستيةخدماتيوفرمشترك

والدوليينوالإقليميين

Noatumمحطةفيالتداولبدأالمحطةإفتتاحومع Unicargas Logistics

اللوجستية

طويرالتأعمالعنأبوظبيموانئلمجموعةالإقليميالتنفيذيالرئيسصرحولقد

Luanda’sلمحطة multipurpose portاللوجستيةللخدماتمتكاملةشركةوإنشاء

وضعفيأبوظبيموانئمجموعةفإنالعالميةالمجموعةشبكةمنبالإستفادةوالشحن

ترتفعأنالمتوقعمنوالتيأنجولافيالحاوياتأحجامفيالنمومنالإستفادةمنيمكنها

.المقبلالعقدخلالسنويا ً%3.3بمعدل

https://www.porttechnology.org/news/ad-ports-begins-operations-in-angolan-port/


13

Angola - AD Ports begins operations in Angolan Luanda port

31 Jan 2025

https://www.porttechnology.org/news/ad-ports-begins-operations-in-angolan-port/

AD Ports Group has begun long-term administration and development

of a multifunctional port and logistics company in Luanda, Angola, in

collaboration with local partners.

The Port of Luanda handles approximately 76 per cent of Angola’s

container and general cargo volumes, as well as giving sea access to

its landlocked neighbours, the Democratic Republic of the Congo and

Zambia.

AD Ports Group owns 81 per cent of the multifunctional terminal joint

venture with Unicargas and Multiparques, as well as 90 per cent of the

logistics business with Unicargas.

Under a 20-year concession agreement with the Luanda Port Authority

signed in April 2024, AD Ports Group committed to investing

approximately $250 million through 2026 to modernise the terminal

and develop Noatum Unicargas Logistics, a joint venture that provides

integrated logistics, transport and freight forwarding services to local,

regional and international clients.

With the terminal’s opening on 30 January, trading began at Noatum

Unicargas Logistics.

Mohamed Eidha Al Menhali, Regional CEO of AD Ports Group, said:

“With the planned upgrade of Luanda’s multipurpose port terminal,

and establishment of an integrated logistics and freight forwarding

business leveraging our Group’s global network and reach, AD Ports

Group is positioned to capture the growth in Angola’s container

volumes, which are forecast to rise on average by 3.3 per cent

annually over the next decade.”

https://www.porttechnology.org/news/ad-ports-begins-operations-in-angolan-port/
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للإكتتابAshdodميناء من أسهم% 49طرح ( : إسرائيل) فلسطين المحتلة

2025يناير 2

https://www.middleeastmonitor.com/20250102-israels-ashdod-port-to-launch-ipo-of-up-

to-49-of-its-shares/

للإكتتابالبورصةفيأسهمهمن%49إلىيصلمالطرحخططهعنAshdodميناءأعلن

.المستقبليةالأرباحوزيادةمالالرأسقاعدةتوسيعأجلمنالعام

بدءييعنمماالعامللإكتتابالإصدارمستشارلإختيارمناقصةطرحعنالميناءأعلنتو

لإضطراباتلنظرا ًالبضائعحجمفيملحوظا ًنخفاضا ًإالموانئشهدتوالعامالإدراجعملية

المنطقةيف

:2024أغسطسفيالأبحاثقسمعنالصادرةللأرقامووفقا ً

عامنمالأولالربعفيالبحريةالموانئفيالمتداولةالبضائعحجمإجمالينخفضإ

متريطنمليون12.9حواليإلى2024

معامنالثالثوالربعالأولالربعبينتقريبا ً%20بنسبةالبضائعحركةنخفضتإ

2024

https://www.middleeastmonitor.com/20250102-israels-ashdod-port-to-launch-ipo-of-up-to-49-of-its-shares/
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Israel’s Ashdod Port to launch IPO of up to 49 pct of its shares

2 Jan 2025

https://www.middleeastmonitor.com/20250102-israels-ashdod-port-to-launch-ipo-of-up-

to-49-of-its-shares/

Israel’s government-run Ashdod Port Company said yesterday it plans

to launch an initial public offering of up to 49 per cent of its minority

shares in order to expand the company’s capital base and increase its

future profits, Reuters reports.

Ashdod, the last remaining state-owned port, has stayed open during

the current war on Gaza.

The firm said it has published a tender to select an issuance adviser for

the IPO, effectively initiating the public listing process.

Israeli ports have experienced a significant drop in cargo volumes as a

result of Israel’s genocidal war on Gaza and the subsequent Houthi

efforts to stop Israeli-linked vessels from travelling through the Red

Sea to the occupation state.

According to figures from Statista Research Department on 9 August

2024, in the first quarter of 2024, the total volume of cargo loaded and

unloaded at Israeli seaports decreased to about 12.9 million metric

tonnes. Between the third quarter of 2024 and the first quarter of 2024,

cargo traffic fell by almost 20 per cent.

https://www.middleeastmonitor.com/20250102-israels-ashdod-port-to-launch-ipo-of-up-to-49-of-its-shares/
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بميناء طنجه2024ن حاوية في عام وملي10ن يزيد عتداول ما:  المغرب 

2025يناير 23

https://northafricapost.com/83682-moroccos-tanger-med-port-processes-10-24-mln-

containers-in-2024.html

النقلعهديمتثقةيعكسالزائدالميناءداءآأنطنجةميناءهيئةعنصادرصحفيبيانفيجاء

أوقاتمندتححديثةومعداتمرافقبتعزيزالحيثمنالميناءقدمهاتالتيالخدمةفيالبحري

:فيزيادةإلىأدىمماوالرسورالإنتظا

18.8بنسبةنمويمثلماوهو2024عامخلالمكافئةحاوية10,241,392تداولتم%

2023عامإنتاجيةبإجماليمقارنة

؛2023بعاممقارنة%8.1قدرهابزيادة2024عامخلالشاحنة516,842تداولتم

.%7.2بنسبةالزراعيةالمنتجات،%6.8بنسبةالصناعيةالمنتجاتنمونتيجة

مقارنة%13قدرهابزيادة2024عامفيمسافر3,047,387المسافرينعددإجماليبلغ

2023بعام

ماوهو2024عامفيمركبة600,872إجماليمعالميناءفيالمركباتمحطتاتعاملت

السابقبالعاممقارنة%4بنسبةزيادةيمثل

مصانعقبلمنتصديرهاتمسيارة368,843يشمل-RenaultفيرينوMelloussa

البيضاءالدارفيSOMACAو

170,519مصنعمنتصديرهاتمسيارةStellantisسيارة34,100والقنيطرةفي

استيرادسيارة27,410والشحنإعادةفي

السابقبالعاممقارنة%1بنسبةطفيفنمومعمستقرةالصبالبضائعنقلحركةظلت

طن584,945تداولهتمماإجماليبلغحيث

16.2قدرهابزيادة2024عامفيالبضائعمنطنمليون142الميناءتداولإجمالي%

2023بعاممقارنة

https://northafricapost.com/83682-moroccos-tanger-med-port-processes-10-24-mln-containers-in-2024.html
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Morocco - Tanger Med Port: Over 10 Mil. Containers processed in 

2024, Mediterranean leadership consolidated

23 Jan 2025

https://northafricapost.com/83682-moroccos-tanger-med-port-processes-10-24-mln-

containers-in-2024.html

The Tanger Med port complex has processed 10,241,392 containers in

2024, representing a growth of 18.8% increase compared to 2023

throughput tally.

This performance reflects the trust of international shipping operators

in the service provided by the Moroccan port which was reinforced

with modern facilities and new equipment reducing the ships waiting

and maneuvering times, says a press release issued by the Tanger Port

Med Authority.

In 2024, the Port handled 516,842 trucks, a 8.1% increase compared to

2023. This traffic was primarily driven by industrial products, which

grew by 6.8%, and agribusiness traffic, which increased by 7.2%.

A total of 3,047,387 passengers transited through Tanger Med Port

Complex in 2024, marking a 13% increase compared to 2023. The

Port’s two vehicle terminals handled a total of 600,872 vehicles in

2024, representing a 4% increase compared to the previous year.

This includes 368,843 vehicles exported by the Renault factories in

Melloussa and SOMACA in Casablanca, 170,519 vehicles exported by

the Stellantis plant in Kenitra, 34,100 vehicles in transshipment, and

27,410 vehicles imported.

Solid bulk traffic remained stable, with a slight growth of 1% compared

to the previous year, totaling 584,945 tons handled. The Port Complex

handled a total of 142 million tons of goods in 2024, marking a 16.2%

increase compared to 2023.

https://northafricapost.com/83682-moroccos-tanger-med-port-processes-10-24-mln-containers-in-2024.html
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%77بنسبةصحار ميناء إرتفاع حجم التداول ب: سلطنة عمان 

2025يناير  21

https://portsmagazine.com/2025/01/21/%D9%85%D9%8A%D9%86%D8%A7%D8%A1

-%D8%B5%D8%AD%D8%A7%D8%B1/

محاورعدةعلى2023بعاممقارنة2024عامخلالملحوظعاارتفبصحارميناءهيئةصرحت

:كالتالي

77بنسبةالعامةالبضائعتداولحجمإرتفاع%

سفينةآلاف3استقبال

15بنسبةالحاوياتفيإرتفاع%

19بنسبةالمسافنةعملياترتفاعإ%

:الحرةبالمنطقةالإشغالنسبة

ستثماراتللإمفضلةكوجهةمكانتهايعززمام%85الحرةبالمنطقةالأراضيإشغالنسبةبلغت

والجددالحاليينالمستثمرينمنالمتزايدالطلبذلكعكسويستيةيواللوجالصناعية

:ستثماراتالإأهم

منةنوعيقفزةتحقيقتمحيثأضافتكماعمانيريالمليار11.5بالميناءستثماراتالإإجماليبلغت

عمانيريالمليار1.5قيمتهاتجاوزتجديدةمشاريعاستقطابخلال

:بهاستثماراتالإأبرزإلىالميناءنوهتوقد

طاقةالباستخدامالمسالالطبيعيبالغازالسفنلتزويدعمانيريالمليون615بقيمةشروعم.1

الشمسية

الأوسطقالشرفيسيليكونالبوليلإنتاجمنشأةأكبرلإنشاءعمانيريالمليون519بقيمةتفاقيةإ.2

عمانيريالمليون230.7بقيمةعُمانسلطنةفيالحديدخاملتركيزمصنعأوللإنشاءتفاقيةإ.3

:لوجستيمركزصحارميناء

وصناعةارةالتجربط"شعارتحتلميناءلالسنويالحفلخلالرصحالميناءالتنفيذيالرئيسأكد

أنهماكماعمانفيقتصاديالإللتنويعا ًلوجستيمركزا ًيعتبرانالحرةوالمنطقةالميناءأن"الفرص

لترسيخجديدةصفرواستكشافالمستدامةالتنميةتعظيمإلىمتطلعا ًبتكاروالإستدامةللإعالميةمنصة

عالميةقتصاديةإكوجهةالسلطنةمكانة

:بهاالإستثماراتبحجمبصحارالحرةالمنطقةبأعمالالقائمصرحوقد

عمانيريالمليون692بلغتإجماليةباستثماراتتفاقياتإ9توقيع.1

التيالكبيرةالثقةيعكسمامالأراضيمنهكتار130مساحةعلىستكونستثماراتالإإجمالي.2

بالميناءستثماريةالإالمنطقةلبيئةالمستثمرونيوليها

بنسبة2024خلال(SPSI)للموانئصلالةشركةأرباحفيتراجعهناكأنبالذكروالجدير

2023خلالالشركةبأرباحمقارنةوذلكريالمليون2.26حققتحيثسنويأساسعلى19.51%

إلىلتصل%3.2بنسبة2024خلالمصروفاتهازيادةنتيجةوذلك؛ريالمليون2.8بلغتوالتي

ريالمليون69.84

https://portsmagazine.com/2025/01/21/%D9%85%D9%8A%D9%86%D8%A7%D8%A1-%D8%B5%D8%AD%D8%A7%D8%B1/
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مركزإنشاءعلى-التكنولوجيامجالفيالعملاقة-لصينيةاHuaweiشركةتحرص

الإقليميةالسوقإلىلمنتجاتهاكبوابةللحاوياتPiraeusمحطةفيأوروبيلوجستي

(PCT) (Piraeus Container Terminal)

لشركةالتنفيذيالرئيسصرحHuaweiأوروباشرقجنوب:

العاليةافةالمضالقيمةذاتستثماراتللإاليونانجاذبيةتؤكدالصينيةالشركةمبادرةأن

التكنولوجيةالتحتيةالبنيةوتطوير

فيأوروبيلوجستيمركزإنشاءPiraeusالعالميةالتوريدلسلسلةهاممشروعيعد

قتصادللإيورومليون7.8بقيمةمساهمةيضمنحيثستراتيجيةإمبادرةويشكل

%10بنسبةسنوينموومعدلالأولىالمرحلةفيعملفرصة30وخلقسنويا ًاليوناني

مليئةرحلةيمثلممااليونانفيHuaweiعملعلىعام20مرور2024عامشهدوقد

القيمةعاليةبالمساهمات

محطةلالتنفيذيالرئيسصرحكماPiraeus:

علىديؤكماوأوروبااليونانفيبتكاروالإالتجارةتطويربهدفالشركتانتحادإأن

يعدحيثالمستدامةوالممارساتالتكنولوجيامجالفيPCTجهدمرارتاس

العالميةالتجارةفيالأساسيةالركيزةهوPiraeusميناء

لشركاتاقبلمنالمباشرةالأجنبيةستثماراتالإلجذبالمشتركبالتعاونيبرحالت

الرقميالتحولفيالطريقوقيادةالتكنولوجية

عناليونانيةالتنميةوزيرنائبةعبرت:

هورالتطوهذاأنوأكدتالدوليةالتكنولوجيةالشركاتقبلمنستثماريالإهتمامالإ

المتوسطالبحرشرقفيتكنولوجيكمركزPiraeusتقدمنحوخطوة

حيثلليونانالإجماليالمحليالناتجمن%11.5بحوالياللوجستيةالخدماتمساهمةأن

اليونانيقتصادالإركائزأهمأحدوهييورومليار23.8قيمتهاتبلغ

Piraeusي محطة ميناءفيستيلوجمركز إنشاء :اليونان 

2025يناير 2

https://www.seatrade-maritime.com/ports-logistics/huawei-eyes-logistics-hub-in-

piraeus

https://www.seatrade-maritime.com/keyword/china
https://www.seatrade-maritime.com/ports-logistics/huawei-eyes-logistics-hub-in-piraeus
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Reno Fujun, Huawei South-East Europe's CEO, stated the Chinese

company's initiative underlines Greece's attractiveness for high added-

value investments and the development of technological infrastructure.

Fujun believes the creation of a European Logistics Hub in Piraeus will

be a significant project for the global supply chain and consists of a

strategic initiative as he says it will guarantee contributions of EUR7.8

million to the Greek economy per year, the creation of 30 new jobs at

first stage and a 10% yearly growth rate.

"2024 was a highly important year, as it marked 20 years of Huawei's

operation in the country. This represents a path full of contributions in

Greece with high added-value," said Fujun.

PCT's CEO, Captain Wang Jihang said "The two companies joined

their forces aiming at accelerating trade and innovation in Greece and

Europe. Meanwhile, this decision underlines PCT's unshakeable

dedication in technology and sustainable practices, as Piraeus port is

the cornerstone of global trade."

Huawei's investment in Piraeus seems to be welcomed by Greek

government's executives, as Greece wishes to attract foreign direct

investments by technological companies and lead the way in digital

transformation.

Greece – Huawei eyes logistics hub in piraeus

2 Jan 2025

https://www.seatrade-maritime.com/ports-logistics/huawei-eyes-logistics-hub-in-

piraeus

https://www.seatrade-maritime.com/keyword/china
https://www.seatrade-maritime.com/keyword/greece
https://www.seatrade-maritime.com/ports-logistics/huawei-eyes-logistics-hub-in-piraeus
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Agreements

الإتفاقيات الدولية
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Kurykميناءيفللحبوب Sarzhaمحطة يمجموعة موانئ أبوظبي تستثمر ف :كازاخستان

2025يناير 14

https://cyprusshippingnews.com/2025/01/16/ad-ports-group-invest-in-greenfield-serezha-

grain-terminal-in-kuryk-port-kazakhstan

والخدماتالعالميةالتجارةوالأعمالمجالفيالرائدةالشركة-أبوظبيموانئمجموعةوقعت

SEMURGشركةمعتأسيسإتفاقية-والصناعةاللوجستية INVEST LLPوالمطورالمالك

Sarzhaلمحطة Multifunctiona Marine Terminalالأغراضمتعددةالبحرية.

شركةتمتلكبينما%51حصةأبوظبيموانئمجموعةتمتلكالإتفاقيةهذهشروطوبموجب

SEMURGمحطةشراكةفي%49حصةSarzhaميناءفيللحبوبKuryk

الحبوبمحطةستتمتع:(2026عاممنالثانيالنصففيإتمامهاالمقررمن)الأولىالمرحلة•

سنويا ًالحبوبمنطن570,000تبلغتداولبسعة

سنويا ًطنمليون1.5إلىلتصلللمحطةالإستيعابيةالطاقةتزيدأنالمقررمن:الثانيةلمرحلةا•

مرحلتينعلىأمريكيدولارمليون50يتجاوزستثمارإيإجمالللحبوبSarzhaمحطةستشهدو

.أمريكيدولارمليون30بحواليأبوظبيموانئمجموعةستساهمحيث

النقلقطريعبركازاخستانستربطحيثالعالميةالأغذيةتجارةالحبوبمحطةتعززأنالمقررمن

.طىالوسآسيافيوالجافةالبحريةالموانئمنشبكةخلالمنبأوروباقزوينبحرعبرالدولي

:تمثلSEMURGمعالشراكةأنأبوظبيموانئلمجموعةالإقليميالتنفيذيالرئيسصرحوقد

أبوظبيموانئلمجموعةالأوسطالممرستراتيجيةإفيرئيسيإنجاز

لإماراتالدولةالغذائيللأمنالوطنيةوالإستراتيجيةالعالميالغذائيبالأمنالإلتزامزيتعز

المتحدةالعربية

الخصوصوجهعلىكازاخستانوفيالوسطىآسيافيظبيأبوموانىدورتوسيع

وموثوقةنةمرغذائيةإمداداتسلسلةإنشاءوالمستدامةوالممارساتالحديثةالتقنياتمنالإستفادة

العالمسكانمنالمتزايدالطلبلتلبية

الإستراتيجيوالنمووالإستدامةبالإبتكارالإلتزام

SEMURGلشركةالتنفيذيالمديرصرحكما INVEST LLP:

الأوسطالممرلتطويرجديدةدفعةأبوظبيموانئمجموعةمعالتعاون

شركةلتزامإSEMURG INVESTتإمكاناتطويرطريقخارطةوتنفيذالتطويربمواصلة

كازاخستانجمهوريةحكومةعليهاوافقتالتي2030عامحتىاللوجستيةوالخدماتالنقل

فيوالعبوريرالتصدإمكاناتوزيادةالكازاخستانيةالبضائعتصديرطرقتنويعإلىالمشروعويهدف

الإعلانتمالتيالشراكةهذهوتأتيMangystauمنطقةقتصادإوتطويرقزوينلبحرالعابرالطريق

وشركاتهاأبوظبيموانئلمجموعةالأخيرةالمشروعاتأعقابفي2023أغسطسفيمبدئيا ًعنها

الأسواقلىإالمواردنقللتعزيزالإستراتيجيةبأولوياتهامدفوعةالوسطىآسيامنطقةفيالتابعة

.الإقتصاديالنمووتعزيزمتنوعةمناطقربطمعالعالمية

https://cyprusshippingnews.com/2025/01/16/ad-ports-group-invest-in-greenfield-serezha-grain-terminal-in-kuryk-port-kazakhstan
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kazakhstan - Ad ports group invest in Greenfield Serezha grain terminal in 

kuryk port kazakhstan

14 Jan 2025

https://cyprusshippingnews.com/2025/01/16/ad-ports-group-invest-in-greenfield-

serezha-grain-terminal-in-kuryk-port-kazakhstan

Abu Dhabi, UAE – 14 January 2025: AD Ports Group (ADX: ADPORTS), a leading

facilitator of global trade, logistics, and industry, has signed a Foundation Agreement with

SEMURG INVEST LLP (Semurg), the owner and developer of the Sarzha Multifunctional

Marine Terminal at Kuryk Port, Kazakhstan.

Under the terms of this agreement, AD Ports Group owns a 51% stake and Semurg owns a

49% stake in the partnership Sarzha Grain Terminal. The partnership has commenced

constructing a greenfield grain terminal at Kuryk Port. Following the completion of phase

one, this grain terminal will have the capacity to handle 570,000 tons of grain cargo per year.

With the construction of phase two, the terminal's capacity is set to expand further, reaching

1.5 million tons per year.

Sarzha Grain Terminal will see a total investment of just over USD 50 million over the two

phases, with AD Ports Group contributing around USD 30 million.

With phase 1 scheduled for completion in the second half of 2026, Sarzha Grain Terminal is

set to enhance global food trade, connecting Kazakhstan via the Transcaspian International

Transport Route with Europe through a network of sea and dry ports in Central Asia.

Abdulaziz Zayed Al-Shamsi, Regional CEO of AD Ports Group, said: "Our partnership with

Semurg marks another key milestone in AD Ports Group’s Middle Corridor strategy and

reinforces our commitment to global food security and the UAE's National Strategy for

Food Security. This investment demonstrates our Group's dedication to expanding our

presence in Central Asia, and in Kazakhstan in particular."

Al-Shamsi further added, "Sarzha Grain Terminal will not only boost grain trade and

handling at Kuryk Port but also, by leveraging modern technologies and sustainable

practices, we aim to establish a resilient and reliable food supply chain to meet the growing

demand of the global population. This project embodies our commitment to innovation,

sustainability, and strategic growth.”

Nurzhan Marabayev, General Director, SEMURG INVEST LLP, said “Our partnership with

AD Ports Group marks a new impulse for the development of the Middle Corridor and

confirms SEMURG INVEST’s commitment to continue further development and execute

the transport and logistics potential development roadmap until 2030 approved by the

government of the Republic of Kazakhstan. The project is aimed at diversifying export

routes for Kazakhstan goods, increase export and transit potential of the Transcaspian route

and develop Mangystau region economy.”

This partnership initially announced in August 2023, follows AD Ports Group and its

subsidiaries' recent ventures in the Central Asian region, driven by their strategic priority to

enhance the transportation of resources to global markets, while connecting diverse regions

and fostering economic growth.

https://cyprusshippingnews.com/2025/01/16/ad-ports-group-invest-in-greenfield-serezha-grain-terminal-in-kuryk-port-kazakhstan
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